
Тричасовата среща на 
президентите на Китай и САЩ, 
състояла се на 14 ноември в 
Бали, Индонезия, в навечерието 
на форума на Г-20 с основание 
прикова вниманието на света.

С основание тя може 
да се нарече историческа, 
първо, защото се проведе 
в един много напрегнат и 
сложен период в хода на 
глобалните международни 
отношения, и второ – заради 
оптимистичните нотки в хода на 
двустранния диалог, които дават 
сериозни основания и дори 
бих казал гаранции, за едно 
по-реалистично развитие на 
отношенията Изток – Запад.

Двете могъщи държави, 
които споделят територията 
на първо и второ място в 
глобалната икономика (а оттам 
и в глобалната военна мощ) 
показаха добра воля и желание 
да останат и занапред на 
„кръглата маса“ по отношение 
преговори и споразумения, 
водещи Китай и САЩ, а оттам 
и целия съвременен свят 
към бъдещ хоризонт на мир 
и добросъседство, въпреки 
съществуващите трудности 
и предизвикателства от най-
различен характер.

Размяната на мнения по 
време на диалога Китай – 
САЩ обхвана почти всички 
важни проблеми от сферата 
на двустранните отношения, 
както и най-болезнените и 
критични моменти от сферата 
на геополитиката. От въпросите 
на „търговската война“, 
лансирана от Вашингтон, до 
продължаващата и до днес 
украинска криза – всичко 
бе поставено на масата на 
двустранната среща, всичко 
бе защитено с ясни и логични 
изводи, особено от страна на 
официален Пекин.

Двустранният форум в Бали 
тепърва ще оставя следи в хода 
на историята.

Петър Герасимов

В интерес  
на мира  
и сигурността
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2Задълбочен анализ на  
глобалната политическа 
обстановка
На среща на върха на Г-20 
президента Си Дзинпин изнесе 
важна реч, призовавайки всички 
страни да установят атмосфера на 
общност със споделено бъдеще за 
човечеството и да насърчават по-
приобщаващ, универсален свят.

Откровен, конструктивен  
обмен на мнения относно 
двустранните връзки 
и основните глобални 
проблеми
Китайският президент Си Дзинпин и 
неговият американски колега Джо 
Байдън проведоха откровени и 
задълбочени разговори по въпроси 
от стратегическо значение.
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Цветовете  
в Китай 
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Обслужване в рамките 
на 15 минути 13

Въпреки идеите  
на САЩ за “сдържане” 
световният бизнес и 
наука се стичат  
в Шанхай

Президентът  
Си Дзинпин  
на 17-ата среща  
на върха на Г-20 
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Н а 15 ноември в 
Бали, Индоне-
зия, президен-
тът Си Дзинпин 
присъства в на-
чалната фаза от  

17-ата среща на върха на 
Г-20 и изнесе важна реч, 
призовавайки всички стра-
ни да установят атмосфе-
ра на общност със споделе-
но бъдеще за човечеството 
и да насърчават по-приоб-
щаващ, универсален свят. 
Ние заедно ще решаваме 
проблемите на времето, ще 
преодоляваме трудности-
те и ще създаваме по-до-
бро бъдеще заедно с едно 
полезно и устойчиво гло-
бално развитие, каза той.

Това е първият път, ко-
гато висш лидер на Китай 
присъства на многостран-
на среща на върха след ус-
пешното свикване на 20-ия  
Национален конгрес на 
Китайската комунистиче-
ска партия (ККП). 

На този голям форум 
за международно иконо-
мическо сътрудничество 
президентът 

Си Дзинпин се 
съсредоточи върху 
основната тема за 

развитието, обясни в 
дълбочина предложенията 

и инициативите на 
Китай за насърчаване на 

глобалното развитие, 
отговори на очакванията 
на хората по целия свят 
за мирно развитие и пече-
лившо сътрудничество, и 
демонстрира ролята и от-
говорността на Китай ка-
то световен лидер. 

През първия ден от сре-
щата на върха президен-
тът Си Дзинпин също про-
веде интензивна диплома-
ция с държавните глави и 
проведе поредица от дву-
странни срещи с лидерите 

на много страни, участва-
щи в срещата. 

Лидерите на различни 
страни изразиха готовност 
да засилят комуникация-
та и координацията с Ки-
тай за съвместно справя-
не с глобалните проблеми.

Речта на президента на 
Китай на 15 ноември в Ба-
ли бе озаглавена

 „Заедно посрещнете 
предизвикателствата на 

времето и изградете  
по-добро бъдеще“.

 Си Дзинпин изтъкна, 
че в момента епидемията 
от COVID-19 продължава 
много дълго, световната 
икономика е по-уязвима, 
геополитическата ситуа-
ция е напрегната, глобал-
ното управление не е дос-
татъчно силно и се наслаг-
ват многобройни кризи ка-
то хранителната и енер-
гийната, така че човешка-
та развитието е изправено 

пред големи предизвика-
телства.

Президентът Си Дзин- 
пин подчерта, че членове-
те на Г-20 трябва да оли-
цетворяват отговорността 
на големите държави, да 
играят роля за пример и 
да се стремят към разви-
тие на всички страни към 
благоденствие за човечест-
вото и прогрес за света.

Президентът Си  
Дзинпин предложи да се 

насърчава по-активно  
глобалното развитие. 

Единството е сила, а 
разделението не води до ни-
къде. Искаме да насърчим 
по-приобщаващо глобално 
развитие. Истинското раз-
витие е общото развитие на 
всички страни. Искаме да 
насърчим по-устойчиво гло-
бално развитие. Трябва да 
обръщаме повече внимание 
на проблемите на развитие-
то от всякога, каза той.

Трябва да продължим 
да защитаваме 

многостранната търговска 
система със Световната 
търговска организация в 

основата й, 
активно да насърчаваме ре-
формата на Световната тър-
говска организация и да на-
сърчаваме либерализация-
та и улесняването на търго-
вията и инвестициите, заяви 
президентът Си Дзинпин. 

Китай предлага 
план за действие за 

сътрудничество в областта 
на цифровите иновации 

и очаква с нетърпение да 
работи с всички страни 
за създаване на отворена, 
справедлива и недискрими-
национна среда за развитие 
на цифровата икономика и 
стесняване на цифровото 
разделение между северни-
те и южните държави. 

ГеополитикА

Задълбочен анализ на  глобалната 
политическа обстановка

Реч на президента Си Дзинпин в първата фаза  
на 17-ата среща на върха на Г-20 

За да се справим с 
предизвикателството на 

изменението на климата 
и прехода към зелено и 

нисковъглеродно развитие, 
трябва да предоставим 

подкрепа на развиващите 
се страни по отношение на 
капитали, технологии и из-
граждане на капацитет въз 
основа на принципа на об-
щи, но диференцирани от-
говорности каза той. 

Трябва да се придържа-
ме към нулева толерантност 
към корупцията и да заси-
лим международното съ-
трудничество в преследва-
нето на бегълци и открадна-
ти стоки, подчерта Си Дзин- 
пин и изтъкна, че 

хранителната и 
енергийната сигурност 

са най-актуалните 
предизвикателства в 

областта на глобалното 
развитие. 

Решението е в ръцете на 
държавите, под координа-
цията на Организацията на 
обединените нации и други-
те многостранни междуна-
родни организации – по по-
сока укрепване на сътруд-
ничеството за надзор на па-
зара, изграждане на стоко-
ви партньорства, изграж-
дане на отворен, стабилен 
и устойчив пазар на стоки, 
съвместно усъвършенства-
не веригата за доставки и 
стабилизиране на пазарни-
те цени.

Президентът Си Дзин-
пин подчерта, че Китай, 
който непрекъснато се дви-
жи към модернизация, със 
сигурност ще предоставя 
повече възможности за све-
та, ще даде по-силен тласък 
на международното сътруд-
ничество и ще има по-го-
лям принос за прогреса на 
цялото човечество!
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Б
али, Индонезия, 14 
ноември (Синхуа). 
Китайският пре-
зидент Си Дзин- 
пин и неговият 
американски ко-

лега Джо Байдън проведо-
ха тук откровен и задълбо-
чен обмен на мнения по въ-
проси от стратегическо зна-
чение в отношенията меж-
ду Китай и САЩ и по ва-
жни глобални и регионал-
ни проблеми.

Сегашното състояние на 
китайско-американските 

отношения не е в 
основните интереси на 
двете страни и народи 

и не е това, което 
международната общност 
очаква, каза Си Дзинпин.
Китай и Съединените 

щати трябва да имат чув-
ство за отговорност към ис-
торията, към света и към 
хората, да проучат правил-
ния начин да се разбират 
един с друг в новата ера, 
да поставят отношенията 
в правилния курс и да ги 
върнат към пътя на здраво-
словен и стабилен растеж в 
полза на двете страни и све-
та като цяло, добави той.

Разяснявайки 20-ия на-
ционален конгрес на Ки-
тайската комунистическа 
партия (ККП) и ключовите 
резултати от него, Си каза, 
че вътрешната и външна-
та политика на ККП и ки-
тайското правителство са 
открити и прозрачни, с ясно 
заявени и прозрачни стра-
тегически намерения и го-
ляма приемственост и ста-
билност.

Китай напредва във въз-
раждането на китайската 
нация на всички фронто-
ве чрез китайския път към 
модернизация, базирайки 
усилията си върху целта да 
отговори на стремежите на 
хората за по-добър живот, 
неотклонно преследвайки 
реформи и отваряне и на-
сърчавайки изграждането 
на отворена глобална ико-
номика, каза Си Дзинпин.

Китай остава твърд 
в преследването на 
независима външна 

политика на мир, 
винаги решава своята пози-
ция и отношение въз осно-
ва на важността на пробле-
мите и се застъпва за разре-
шаване на спорове по ми-
рен път, чрез диалог и кон-
султации, каза той.

Отбелязвайки, че Китай 
се е ангажирал със задъл-
бочаване и разширяване на 
глобалните партньорства, 
защита на международна-
та система с Организация-
та на обединените нации в 
нейната основа и междуна-
родния ред, подкрепен от 
международното право, и 
изграждането на човешка 
общност със споделено бъ-
деще, Си Дзинпин заяви, че 

Китай ще остане 
ангажиран с мирно, 

отворено и печелившо 
развитие, участвайки 

и допринасяйки за 
глобалното развитие 

и преследвайки общо 
развитие със  

страни по света.
Посочвайки, че светът е 

в основна повратна точка 
на историята, Си Дзинпин 
подчерта, че страните тряб-
ва както да се справят с без-
прецедентни предизвикател-
ства, така и да се възползват 
от безпрецедентни възмож-
ности, добавяйки, че това 
е по-широкият контекст, в 
който двете страни трябва 
да разглеждат и управляват 
отношенията между Китай 
и САЩ.

Китайско-американски-
те отношения не трябва да 
бъдат игра с нулева сума, в 
която едната страна се кон-
курира или процъфтява за 
сметка на другата, каза Си. 

Успехите на Китай и Съе-
динените щати са възмож-
ности, а не предизвикател-
ства един за друг. Светът е 
достатъчно голям, за да мо-
гат двете страни да се раз-
виват и да просперират за-
едно, добави той.

Двете страни трябва да 
формират правилна за въ-
трешната и външната поли-
тика и стратегическите на-
мерения на другата страна, 
допълни Си, отбелязвайки, 
че китайско-американски-
те взаимодействия трябва 
да се определят от диалог 
и печелившо сътрудничест-
во, а не от конфронтация и 
конкуренция с нулева сума.

Си Дзинпин каза също  
и че приема много 

сериозно изявлението  
на Байдън за „петте не“.
Китай не се стреми да 

променя съществуващия 
международен ред или да 
се намесва във вътрешни-
те работи на Съединените 
щати и няма намерение да 
предизвиква или измества 
Съединените щати, каза Си 
Дзинпин, като призова две-
те страни да се уважават 
взаимно, да съжителстват 
в мир, преследвайте пече-
лившо сътрудничество и ка-
то работят заедно, за да га-
рантират, че китайско-аме-
риканските отношения вър-
вят напред по правилния 
курс, без да губят посока 
или скорост, още по-малко 

да имат сблъсък.
Спазването на основните 

норми на международните 
отношения и трите 

съвместни комюникета 
между Китай и САЩ е от 
жизненоважно значение 

за двете страни, 
за да управляват различия-
та и разногласията и да пре-
дотвратяват конфронтация 
и конфликт, отбеляза Си и 
допълни, че това наисти-
на е най-важният защитна 
преграда и предпазна мре-
жа за отношенията Китай 
– САЩ.

Си Дзинпин също даде 
пълен отчет за произхода на 
тайванския въпрос и прин-
ципната позиция на Китай. 
Той подчерта, че тайванс- 
кият въпрос е в самата сър-
цевина на основните инте-
реси на Китай, основата на 
политическата база на ки-
тайско-американските от-
ношения и първата червена 
линия, която не трябва да се 
пресича в китайско-амери-
канските отношения.

Разрешаването на 
тайванския въпрос е 

въпрос на китайците и 
вътрешна работа  

на Китай, каза Си, 
добавяйки, че общият стре-
меж на китайския народ и 
нация е да реализират на-
ционално обединение и да 
защитят териториалната 

цялост. Всеки, който се 
стреми да отдели Тайван от 
Китай, ще наруши основ-
ните интереси на китайска-
та нация и китайският на-
род няма да позволи това 
да се случи.

Китай се надява да види 
и през цялото време е анга-
жиран с мир и стабилност 
през Тайванския пролив, 
но мирът и стабилността 
от другата страна на про-
лива и „независимостта на 
Тайван“ са толкова несъв-
местими, колкото водата и 
огъня, каза Си Дзинпин, из-
разявайки надежда, че аме-
риканската страна ще съ-
четайте думите си с дейст-
вия, спазвайки политиката 
за един Китай и трите съв-
местни комюникета.

Отбелязвайки, че Бай-
дън много пъти е казвал, 
че Съединените щати не 
подкрепят „независимост-
та на Тайван“ и нямат на-
мерение да използват Тай-
ван като инструмент за тър-
сене на предимства в кон-
куренцията с Китай или за 
сдържане на Китай, Си ка-
за, че Китай се надява, че 
американската страна ще 
действа въз основа на това 
уверение с реални стъпки.

Си Дзинпин отбеляза,  
че свободата, 

демокрацията и правата 
на човека са общ стремеж 

на човечеството,  
както и непоколебим 

стремеж на ККП.
Точно както Съединени-

те щати имат демокрация 
в американски стил, Китай 
има демокрация в китайски 
стил, която отговаря на съ-
ответните национални усло-
вия, каза той.

Целият процес на народ-
на демокрация, практику-
ван в Китай, се основава 
на реалността, историята 
и културата на страната и 
отразява волята на хората, 
каза Си и добави: „Ние се 
гордеем с това“.

Нито една държава ня-
ма перфектна демократич-
на система и винаги има 
нужда от развитие и по-
добрение, каза той и доба-
ви, че специфичните раз-
личия между двете страни 
могат да бъдат разрешени 
чрез дискусия, но само при 
предварителното условие за 
равенство.

Така нареченият посту-
лат „демокрация срещу ав-
торитаризъм“ 

Откровен, конструктивен обмен  
на мнения относно двустранните връзки 

и основните глобални проблеми

Китай – САЩ 
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не е определящата черта на 
днешния свят, още по-мал-
ко представлява тенденция- 
та на времето, каза Си 
Дзинпин.

Двете страни поемат 
по различни пътища, 

като Съединените щати 
практикуват капитализъм, 
докато Китай практикува 

социализъм, 
каза Си, отбелязвайки, че 
подобна разлика не е нищо 
ново и ще продължи да съ-
ществува.

Ръководството на ККП 
и социалистическата систе-
ма на Китай имат подкрепа-
та на 1,4 милиарда души и 
те са основната гаранция за 
развитието и стабилността 
на Китай, каза Си.

За да могат Китай и Съ-
единените щати да се разби-
рат, е жизненоважно да се 
признаят и зачитат тези раз-
личия, каза той. Нито ед-
на от страните не трябва да 
се опитва да прекрои друга-
та по свой образ или да се 
стреми да промени или до-
ри да подкопае системата на 
другата страна, добави той, 
подчертавайки, че вместо 
да говорят по един начин 
и да действат по друг, Съ-
единените щати трябва да 
спазват ангажиментите си 
с конкретни действие.

Подчертавайки, че Ки-
тай и Съединените щати са 
две големи държави с раз-
лични истории, култури, со-
циални системи и пътища 
на развитие, Си каза, че е 
имало и ще продължи да 
има различия между две-
те страни.

Подобни различия не 
трябва да се превръщат в 
пречка за развиващите се 
отношения между Китай и 
САЩ. В света винаги има 
конкуренция, но конкурен-
цията трябва да се състои 
в това да се учим един от 
друг, за да станем по-добри 
и да напредваме заедно, а 
не да побеждаваме други-
те в игра с нулев резултат, 
каза той.

Китайската нация има 
гордата традиция да от-
стоява себе си, каза Си, 

добавяйки, че потискането 
и ограничаването само ще 
засили волята и ще повиши 
морала на китайския народ.

Започването на търгов-
ска война или технологич-
на война, изграждането на 
стени и бариери и настоява-
нето за отделяне и прекъс-
ване на веригите за достав-
ки противоречи на принци-
пите на пазарната иконо-
мика и подкопава между-
народните търговски пра-
вила, каза Си, добавяйки, 
че подобни опити не слу-
жат на ничии интереси.

Китайската страна се 
противопоставя на поли-
тизирането и военизира-
нето на икономическите и 
търговските връзки, както 
и на обмена в областта на 
науката и технологиите, до-
бави той.

При настоящите 
обстоятелства Китай 
и Съединените щати 

споделят повече, а не 
по-малко общи интереси 

и е във взаимен и 
основен интерес и на 

двете страни трябва да 
предотвратят конфликти и 

конфронтация
и да постигнат мирно съв-
местно съществуване, ка-
за той, добавяйки, че две-
те икономики са дълбоко 
интегрирани и двете са из-
правени пред нови задачи 
в развитието.

Във взаимен интерес и 
на двете страни е да се въз-
ползват взаимно от разви-
тието си, каза Си, добавяй-
ки, че също така е в техен 
интерес да насърчат глобал-
ното възстановяване след 
пандемията, да се справят 
с изменението на клима-
та и да разрешат регионал-
ните проблеми чрез коор-
динация и сътрудничество 
между Китай и САЩ.

Двете страни трябва да 
се уважават взаимно, да се 
стремят към взаимна изго-
да, да се фокусират върху 
по-голямата картина и да 
поддържат здрава атмосфе-
ра и стабилни отношения 
на сътрудничество, каза Си.

От своя страна Байдън 

отбеляза, че познава прези-
дента Си от много години 
и поддържа редовна кому-
никация, но нищо не мо-
же да замени срещата ли-
це в лице днес.

Байдън поздрави 
президента Си за 

избирането му  
за генерален секретар  

на Централния  
комитет на ККП, 

като каза, че като две голе-
ми държави Съединените 
щати и Китай имат отго-
ворност да поддържат кон-
структивни отношения.

Американската страна 
се ангажира да поддържа 
отворени каналите за ко-
муникация между двамата 
президенти и на всички ни-
ва на управление, така че 
да позволи откровени разго-
вори по въпроси, по които 
двете страни не са съгласни, 
и да засили необходимото 
сътрудничество и да играе 
ключова роля в справяне-
то с климатичните проме-
ни, продоволствената сигур-
ност и други важни глобал-
ни предизвикателства, кое-
то е жизненоважно за двете 
страни и народи, а също и 
много важно за целия свят, 
каза той.

Байдън потвърди, че 
стабилният и  

проспериращ Китай е 
добър за Съединените  

щати и света, 
като добави, че Съединени-
те щати уважават система-
та на Китай и не се стре-
мят да я променят.

Съединените щати не 
се стремят към нова Сту-
дена война, не се стремят 
да съживят съюзите срещу 
Китай, не подкрепят „неза-
висимостта на Тайван“, не 
подкрепят „два Китая“ или 
„един Китай, един Тайван“ 
и нямат намерение да имат 
конфликт с Китай, каза той, 
добавяйки, че американска-
та страна няма намерение 
да търси „отделяне“ от Ки-
тай, да спре икономическо-
то развитие на Китай или 
да сдържа Китай.

Отбелязвайки, че как 
се развиват отношенията 

между САЩ и Китай е от 
решаващо значение за бъ-
дещето на света, 

Байдън каза, че 
Съединените щати и 

Китай имат споделена 
отговорност да покажат 

на света, че могат да 
управляват различията 

си и да предотвратят 
недоразумения и 

погрешни възприятия или 
ожесточена конкуренция 

от преминаване в 
конфронтация или 

конфликт.
Американската страна 

споделя мнението, че е не-
обходимо да се разработят 
принципите, ръководещи 
отношенията между САЩ 
и Китай, каза Байдън, като 
добави, че двата екипа мо-
гат да продължат дискуси-
ите въз основа на вече съ-
ществуващите общи разби-
рания и да се стремят към 
ранно споразумение.

Правителството на САЩ 
се ангажира с политиката 
на един Китай. Той не се 
стреми да използва тайван-
ския въпрос като инстру-
мент за сдържане на Ки-
тай и се надява да види мир 
и стабилност в Тайванския 
пролив, добави той.

Двамата президенти се 
съгласиха, че съответните 
им дипломатически екипи 
трябва да поддържат стра-
тегическа комуникация и 
да провеждат редовни кон-
султации; техните финан-
сови екипи ще продължат 
диалога и координацията 
относно макроикономиче-
ските политики, икономи-
ческите връзки и търговия-
та; и двете страни ще рабо-
тят съвместно за успеха на 
27-ата конференция на стра-
ните по Рамковата конвен-
ция на ООН за изменение-
то на климата.

Те също така постигна-
ха общи разбирания за про-
веждане на диалог и сътруд-
ничество в областта на об-
щественото здраве, селското 
стопанство и продоволстве-
ната сигурност и се съгла-
сиха да използват добре 
китайско-американската 

съвместна работна група 
за насърчаване на разре-
шаването на повече про-
блеми. Те също се съгла-
сиха, че обменът между хо-
рата е много важен и обе-
щаха да насърчат разширя-
ването на такъв обмен във 
всички сектори.

Двамата президенти 
обмениха мнения и по 

украинската криза. 
Си посочи, че Китай е 

силно загрижен за настоя- 
щата ситуация в Украйна. 
Той отбеляза четирите точ-
ки за това какво трябва да 
се направи, които той пред-
ложи скоро след избухване-
то на кризата, и които меж-
дународната общност тряб-
ва да направи заедно.

Си каза, че изправени 
пред глобална, 

комплексна криза като 
тази в Украйна, е важно 

да се обмислят сериозно 
три точки. 

Първо, конфликтите и 
войните не водят до победи-
тел; второ, няма просто ре-
шение на сложен проблем; 
и трето, трябва да се избяг-
ва конфронтацията между 
големите държави.

Си каза, че Китай през 
цялото време е стоял на 
страната на мира и ще про-
дължи да насърчава мирни-
те преговори. Китай подкре-
пя и очаква с нетърпение 
възобновяването на мирни-
те преговори между Русия 
и Украйна и се надява, че 
Съединените щати, НАТО и 
Европейският съюз ще про-
ведат всеобхватни диалози 
с Русия.

Двамата президенти 
оцениха срещата си като 
задълбочена, откровена и 
конструктивна. Те инстру-
ктираха своите екипи неза-
бавно да проследят и при-
ложат важните общи раз-
бирания, постигнати между 
тях, и да предприемат кон-
кретни действия, за да вър-
нат китайско-американски-
те отношения обратно на 
пътя на стабилно развитие.

Двамата президенти се 
договориха също така да 
поддържат редовен контакт. 

Момент от срещата на върха Китай – САЩ в Бали, Индонезия, 14 ноември 2022 г.  

I стр. 3



5днесКитай
18 – 24.11.2022

ГеополитикА

Президентът Си Дзинпин и неговия френския колега Еманюел Макрон

Президентът Си Дзинпин и южноафриканския президент  
Сирил Рамафоса

Президентът Си Дзинпин и президента на РК Юн Сук Юе

Ч
леновете на Г-20 
включват както 
големи развити 
икономики, така 
и нововъзниква-
щи пазарни ико-

номики. В допълнение към 
самия дневен ред на среща-
та, много внимание при-
влече и начинът, по който 
националните лидери об-
щуват и си взаимодейст-
ват. В първия ден от сре-
щата на върха президентът 
Си Дзинпин проведе двус-
транни срещи с лидери на 
осем държави, включител-
но развитите страни Фран-
ция, Холандия, Австралия, 
Испания и съседна Южна 
Корея, както и развиващи-
те се страни Южна Афри-
ка, Сенегал и Аржентина, 
за обсъждане на планове за 
двустранно сътрудничество 
и осигуряване на стратеги-
чески насоки за развитие на 
отношенията.

По време на срещата с 
френския президент ема-
нюел макрон президентът 
Си Дзинпин подчерта, че 
двете страни трябва да се 
съсредоточат върху бъде-
щето и да свършат добра 
работа в отношенията на 
най-високо ниво, да зачи-
тат взаимно основните си 
интереси и основни опасе-
ния, да задълбочават прак-
тическото сътрудничество, 
да насърчават непрекъсна-
то новия напредък в тради-
ционни области, активното 
използване на зелена енер-
гия, технологичните инова-
ции и потенциала за сътруд-
ничество в други области.

Президентът Си Дзин- 
пин подчерта, че след годи-
ни на развитие Китай и ЕС 
са създали силна икономи-
ческа симбиотична връзка. 
Двете страни трябва да раз-
ширят двупосочната тър-
говия и инвестициите, да 
поддържат стабилността и 
изрядността на глобалните 
индустриални и снабдител-
ни вериги и да поддържат 
международните икономи-
чески и търговски прави-
ла и ред. Надяваме се, че 
френската страна ще нака-
ра ЕС да продължи да води 
независима и активна по-
литика спрямо Китай каза 
китайският лидер.

На среща с минис-
тър-председателя на Нидер-
ландия марк рюте прези-
дентът Си Дзинпин посо-
чи, че тази година се на-
вършва половин век от ус-
тановяването на диплома-
тически отношения на ни-
во посланици между Ки-
тай и Холандия. Най-цен-
ният опит в отношенията 
между Китай и Холандия 
е откритостта и прагмати-
змът. Двете страни тряб-
ва да продължат да разви-
ват тези характеристики, да 
засилят обмена на високо 
ниво, да консолидират по-
литическото взаимно дове-
рие, да разберат правилната 

посока на двустранните от-
ношения, да се придържат 
към взаимната изгода и пе-
челившите резултати, да на-
сърчават сътрудничество-
то в селското стопанство, 
опазването на водата, енер-
гетиката и други области, 
да насърчават отвореното и 
прагматично цялостно съ-
трудничество между Китай 
и Холандия.

При среща с южноафри-
канския президент сирил 
рамафоса, президентът Си 
Дзинпин изтъкна, че Китай 
винаги гледа на отношени-
ята между Китай и Южна 
Африка от стратегическа 

отношения е в съответ-
ствие с основните интере-
си на двата народа. Иконо-
миките на Китай и Южна 
Корея са силно допълва-
щи се и е необходимо да 
се насърчава съвместяване-
то на стратегиите за разви-
тие, за да се постигне об-
що развитие и проспери-
тет за двете страни. Необ-
ходимо е да се ускори до-
говарянето на двустранни 
споразумения за свободна 
търговия, да се задълбочи 
сътрудничеството във ви-
сокотехнологичното про-
изводство, големите данни, 
зелената икономика и дру-
ги области, съвместно да се 
поддържа международната 
система за свободна търго-
вия, да се гарантира безо-
пасността, стабилността и 
гладкото протичане на гло-
балната промишлена вери-
га и веригата за доставки 
като двете страни се про-
тивопоставят на политизи-
рането на икономическото 
сътрудничество и промяна-
та в общата сигурност.

Когато президентът Си 
Дзинпин се срещна с прези-
дента на аржентина Фер-
нандес, той му припомни, 
че „заедно с вас обявихме 
провеждането на Годината 
на приятелството и сътруд-
ничеството между Китай 
и Аржентина през 2022 г.,  
тържествено отбелязвайки 
50-ата годишнина от уста-
новяването на диплома-
тически отношения меж-
ду двете страни и насърча-
ване на обмена и сътруд-
ничеството в различни об-
ласти на ново ниво“. Ки-
тай е готов да работи с Ар-
жентина по многостранни 
платформи като Г-20, прак-
тикувайте истински мулти-
латерализъм и прилагайки 
инициативи за глобалното 
развитие и за глобалната 
сигурност. 

На среща с испанския 
премиер санчес президен-
тът Си Дзинпин посочи, че 
през следващата година се 
навършват 50 години от ус-
тановяването на диплома-
тически отношения меж-
ду Китай и Испания. Здра-
вото и гладко развитие на 
отношенията между Китай 
и Испания през последния 
половин век се корени във 
факта, че двете страни под-
държат първоначалното на-
мерение за установяване на 
дипломатически отноше-
ния, основани на взаим-
но уважение, равенство и 
взаимна изгода, и се при-
държат към правилния път 
на приятелско съжителство 
между държави с различ-
ни култури и системи. Ки-
тай насърчава модерниза-
цията в китайски стил и 
се придържа към високо-
качествено развитие, кое-
то ще донесе нови възмож-
ности за развитие на дър-
жавите по света, включи-
телно Испания.

Укрепване на международния диалог

гледна точка и има жела-
ние да консолидира поли-
тическото взаимно доверие 
с Южна Африка, за да на-
сърчи по-голямото разви-
тие на цялостната страте-
гическа връзка между Ки-
тай и Южна Африка. Ки-
тай подкрепя Южна Афри-
ка като ротационен пред-
седател на БРИКС през 
следващата година и е го-
тов да работи с Южна Аф-
рика за задълбочаване на 
китайско-африканската со-
лидарност и сътрудничест-
во, засилване координация-
та в международните отно-
шения и съвместно справя-
не с глобалните предизви-
кателства като изменението 
на климата, продоволстве-
ната сигурност, и енергий-
на сигурност.

При среща с австра-
лийския премиер албанезе 
президентът Си Дзинпин 
подчерта, че тази година се 
навършват 50 години от ус-
тановяването на диплома-
тически отношения между 
Китай и Австралия. За да 
се усъвършенстват и ста-
билизират отношенията 
между двете страни, пър-
во трябва да се очертае пра-
вилния поглед към разли-
чията и несъгласията по-
между им. Преодоляване-
то на различията, взаимно-
то уважение и постигането 
на взаимна изгода и пече-
ливши резултати е ключът 
към стабилното развитие на 
двустранните отношения. 
Китай придава значение на 
неотдавнашното желание 
на Австралия да подобри и 

развие двустранните отно-
шения. Двете страни трябва 
да обобщят опита и уроци-
те на времето и да обсъдят 
как да върнат двустранни-
те отношения в правилния 
път и да продължат устой-
чиво напред, каза Си.

При среща със сенегал-
ския президент маки сал 
президентът Си Дзинпин 
подчерта, че Китай е готов 
да продължи да работи ръ-
ка за ръка със Сенегал по 
пътя на развитието и съжи-
вяването и страните да се 
подкрепят взаимно по въ-
проси, засягащи суверени-
тета, сигурността и интере-
сите за развитие. Китай е 
готов да работи в сътруд-
ничество със Сенегал, за да 
защити съвместно между-
народната справедливост 
и справедливост и общите 
интереси на развиващите 
се страни. Китай активно 
подкрепя инициативата на 
Африканския съюз за при-
съединяване към Г-20.

Когато президентът Си 
Дзинпин се срещна с пре-
зидента на Южна Корея 
Юн сук Юе, той посочи, 
че тази година се навърш-
ват три десетилетия от ус-
тановяването на диплома-
тически отношения меж-
ду Китай и Южна Корея. 
30-годишната история по-
казва, че здравословното и 
стабилно развитие на ки-
тайско-южнокорейските 
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Опазване на влажните 
зони край река Яндзъ

Китайският пътнически самолет 
С919 с нови 300 поръчки в Джухай

Китай приветства компаниите 
от Германия и света да 
инвестират в страната

Р

К

Н

ека Яндзъ е една 
от най-големите 
влажни зони в 
света, а също и 
един от регио-
ните с най-мно-

го редки и застрашени рас-
тителни и животински ви-
дове, горски ресурси и би-
оразнообразие в Китай, бе 
подчертано на провежда-
щата се в китайския град 

Ухан 14-а конференция на 
страните по Конвенцията 
за влажните зони.

През последните десет 
години икономическата зо-
на по река Яндзъ бе опре-
делена като част от нацио-
налната стратегия за раз-
витие на Китай и опазва-
нето на околната среда по 
протежението й е поставе-
но на приоритетно място.

итайската корпо-
рация за търгов-
ски въздушни 
превозни сред-
ства Commercial 
Aircraft Corpo- 

ration of China, Ltd. съоб-
щи, че е получила 300 нови 
поръчки за нейния пътни-
чески самолет C919 на 14-
ото Китайско международ-
но изложение за авиация и 
космонавтика (Airshow Chi- 
na), което се провежда в 
момента в град Джухай, 
провинция Гуандун.

Поръчките са от седем 
местни лизингови фир-
ми, а именно China Deve- 
lopment Bank Leasing, ICBC 
Leasing, CCB Financial Lea- 
sing, BOCOM Leasing, CMB 
Financial Leasing, SPDB 

а 10 ноември из-
пълнителни ди-
ректори на осем 
германски во-
дещи компании 
съвместно пуб-

ликуваха авторска статия, 
в която заявяват, че Китай 
ще запази импулса за ико-
номически ръст. „Развивай-
ки своя бизнес в Китай, гер-
манските компании мак-
симално повишиха своята 
световна конкурентоспо-
собност, което е от важно 
значение за повишаването 

Financial Leasing и Suyin 
Financial Leasing.

В края на септември 
С919 бе сертифициран от 
Китайската администра-
ция за гражданска авиация, 

което е важна стъпка към 
неговото по-широко навли-
зане на пазара, а посети-
телите на изложението в 
Джухай имат възможност 
да го видят в полет.

на икономическата мощ на 
Германия“, се казва още в 
статията.

В коментар на това на 
днешната си пресконферен-
ция говорителят на Външ-
но министерство Джао 
Лидзиен каза, че Китай и 
Германия са както важни 
икономики за света, така и 
добри икономически парт-
ньори. Китай неотклонно 
се придържа към принци-
па за отваряне и се стре-
ми към създаване на па-
зарно-ориентирана бизнес 

среда, базирана на закона. 
Това ще предоставя на ком-
паниите в различни стра-
ни, включително и герман-
ските, повече средства за 
развитие на бизнеса си в 
Китай. Страната привет-
ства компании от различ-
ни страни да инвестират в 
Китай, за да споделят въз-
можностите за развитие и 
реализират взаимна изгода, 
което да даде тласък за ста-
билното и устойчиво раз-
витие на световната ико-
номика.

Големите фирми 
за чипове показват 
увереност в пазарния 
потенциал на КНР

Р
едица мултина-
ционални ком-
пании за произ-
водство на чипо-
ве се представиха 
на тазгодишното 

издание на Международно 
изложение за внос в Китай 
(CIIE) на фона на глобал-
ния икономически спад и 
нарастващия протекцио-
низъм и така демонстрира-
ха тяхната увереност в по-
тенциала на Китай и реши-
мостта им да продължат 
да работят на неговия па-
зар. Това заяви на редовна-
та си пресконференция го-
ворителят на Външно ми-
нистерство Джао Лидзиен.

Коментарът му бе по 
повод информации в ня-
кои западни медии, че за-
браната на САЩ за про-
дажба на чипове в Китай 
е причинила огромна за-
губа на приходи за голе-
мите компании в сектора 

и те продължават да се 
надяват нещата да се по-
добрят и затова на тазго-
дишното изложение са та-
кива пазарни играчи ка-
то Intel, AMD, Qualcomm 
и ASML.

„Изложението в Шан-
хай привлече редица му-
лтинационални компа-
нии, включително голе-
ми американски, и по ця-
лата производствена ве-
рига като оборудване за 
производство на чипове, 
производство на пласти-
ни, дизайн и полупровод-
никови материали“, каза 
Джао Лидзиен, добавяй-
ки, че фирми като Tesla, 
Microsoft, Meta, Ericsson и 
Siemens също демонстри-
рат най-новите си проду-
кти и оборудване, като се 
фокусират върху авангард-
ни технологии като метав-
селената, изкуствения ин-
телект и роботиката.

Външната търговия бележи 
стабилен ръст през първите 
10 месеца на тази година

Г
лавното управле-
ние на митниците 
на Китай съобщи 
неотдавна, че през 
първите 10 месе-
ца на тази година 

вносът и износът поддържат 
стабилен растеж.

За периода общата стой-
ност на вноса и износа на 
страната е била 34,62 три-
лиона юана, което е уве-
личение от 9,5 процента на 
годишна база. Външнотър-
говската структура на Ки-
тай продължава да се оп-
тимизира. 

АСЕАН остава най-го-
лемият търговски парт-
ньор на Китай, като заема 
15,2 процента от външната 

търговия на страната, търго-
вията със страните в обхва-
та на инициативата „Един 
пояс, един път“ е нараснала 
с 20,9 процента на годишна 

база, а с останалите 14 стра-
ни, членки на Регионално 
всеобхватно икономическо 
партньорство (RCEP) – с 8,4 
процента.
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Износът на електроенергия от град Хами надхвърли 
400 милиарда киловатчаса
В началото на ноември общият размер на износа на 
електроенергия от град Хами, Синдзян-уйгурски автономен 
регион, е достигнал 400,5 милиарда киловатчаса, заемайки 
почти 70% от общия за района. Град Хами притежава 
богати енергийни ресурси, включително вятърни, слънчеви 
и въглищни.

а разлика от по-
коления на техни-
те родители, Чи 
Дзиебо започва 
своя бизнес с по-
мощта на процъф-

тяващите модерни техноло-
гии. През юни миналата го-
дина той е първият, който 
въвежда безпилотна сеялка 
за ориз в Цъси. Благодаре-
ние на сателитната навига-
ционна система „Бейдоу“ и 
технологията за интернет на 
нещата, това маркира клю-
чова стъпка за надграждане 
на традиционните оборуд-
вания и повишаване ефек-
тивността на земеделието 
в района. Тези нововъведе-
ния допринасят изключи-
телно много за повишава-
не на доходите на местни-
те фермери.

В демонстрационна фер-
ма в Гонджулин в град Чан-
чун, провинция Дзилин, за 
прибиране на реколтата бя-
ха използвани два самостоя-
телни комбайна. Те показ-
ват предимствата на висо-
котехнологичното земеде-
лие и развитието на техно-
логиите в сектора. Разно-
образни нови и напредна-
ли технологии, включител-
но автоматични трактори, 
направлявани от сателит-
ната навигационна систе-
ма „Бейдоу“, са използва-
ни на 67 хектара площ об-
работваема земя.

„С подкрепата на „Бей-
доу“ можем предварител-
но да зададем траекториите 
на тракторите“, заяви Чън 
Гуошун, експерт в Северо-
източния институт за гео-
графия и агроекология при 
Китайката академия за нау-
ките. Според него прилага-
нето на тези нововъведения 
може да спести 50% до 60% 
от труда и да съкрати вре-
мето за прибиране на ре-
колтата от около месец до 
само пет дни. „Използване-
то на самостоятелните ма-
шини има много предим-
ства. Те са наистина инте-
лигентни, много лесни за 
използване и при тях няма 
никакви грешки при траек-
ториите на обработване на 
земята“, заяви Чън и доба-
ви, че приложението на та-
кива интелигентни маши-
ни прави есенното приби-
ране на реколтата по-ефек-
тивно и лесно.

С помощта на техно-
логиите и иновациите ки-
тайското икономическото 

З

развитие се ускорява. През 
изминалото десетилетие 
провинция Джъдзян, коя-
то е икономическа сила и 
демонстрационна зона за 
постигане на общ проспе-
ритет, постигна по-баланси-
рано и координирано разви-
тие чрез изследователските 
си усилия за общ проспери-
тет и модернизация. 

Доходите на жителите в 
селските и градските райо-
ни на провинцията се уд-
воиха през изминалото де-
сетилетие. Разликата в го-
дишния доход на глава от 
населението между градски-
те и селските жители там е 
намаляла, от съотношение 
2,37 към 1 на 1,94 към 1.

В доклада си пред 20-
ия конгрес на ККП гене-
ралният секретар на ЦК 
на ККП Си Дзинпин обя-
ви ключова задача за на-
предък във възраждането 
на Китай на всички фрон-
тове чрез модернизация от 
китайски тип за следващи-
те пет години. 

Общият просперитет 
е характеристика на ки-
тайския път за модерниза-
ция. Постигането на общ  
просперитет е опреде-
ляща черта на социали-
зма с китайска специфи-
ка и включва дълъг исто-
рически процес, заяви Си 
Дзинпин. „Трябва да пола-
гаме усилия да поддържа-
ме и насърчаваме социал-
ната справедливост, да но-
сим просперитет на всички 

Китайските усилия за модернизация като 
модел за развитие на света

изследовател в Института 
за пространствено плани-
ране и регионална иконо-
мика при Държавната ко-
мисия за развитие и ре-
форма заяви, че наред със 
стабилното висококачест-
вено развитие Китай пър-
во ще направи икономиче-
ския пай по-голям и след 
това го раздели правилно 
чрез разумни институцио-
нални договорености.

През изминалото десе-
тилетие Китай, който в мо-
мента е втора икономика 
в света, постига стабилно 
и устойчиво икономическо 
развитие. През 2021 г. ки-
тайската икономика заема 
18,5% от световната, което 
е с 7,2% повече в сравнение 
с 2012 г. Разполагаемият до-
ход на глава от население-
то в Китай възлиза на 35 
128 юана (4 830 долара) през 
2021 г., повече от двойно в 
сравнение с 2012 г.

Дзян Дзинцюен, ръково-
дител на Службата за из-
следване на политики при 
ЦК на ККП, заяви на прес-
конференция, че за да се на-
сърчи общият просперитет, 
връзката между приготвяне-
то на „пая“ на богатството 
и разделянето му трябва да 
се управлява добре и спра-
ведливото разделяне ще се 
случи само при условие, че 
паят е добре направен.

Китай ще осигури и по-
добри поминъка на хората 
в процеса на развитие и се 
придържа към система за 
разпределение на доходите, 
при която основното е раз-
пределението според рабо-
тата, докато множество дру-
ги форми на разпределяне 
съществуват заедно с него.

В доклада пред 20-ия  
конгрес на ККП Си Дзин- 
пин подчерта системата за 
разпределението на доходи 
като основополагаща сис-
тема за насърчаване на об-
щия просперитет.

е опората, а вътрешният 
и международният пазар 
се подсилват взаимно. Та-
ка ще се насърчава висо-
кокачественото развитие, 
задвижено от иновациите, 
предоставя се път за спра-
вяне с общите предизвика-
телства на света и се дава 
тласък за глобалния прос-
перитет.

Чуждестранните компа-
нии приветстват солидните 
стъпки на Китай за насър-
чаване на общия проспери-
тет, като казаха, че това ще 
предложи повече възмож-
ности за растеж на заинте-
ресованите страни в света.

„Преследването на общ 
просперитет е настоящата 
цел на Китай. Това ще оз-
начава по-нататъшни поло-
жителни промени в живо-
та на една пета от светов-
ното население, живеещо в 
Китай“, заяви Марк Бураж, 
изпълнителен директор на 
Hays Asia. „То се основава 
на това, че Китай следва 
път, който ще доведе до го-
лямо увеличение на разме-
ра на населението със сред-
ни доходи.“ Това естестве-
но ще предизвика по-голя-
мо търсене на пазара и не-
съмнено ще представи по-
вече възможности за меж-
дународния бизнес, заяви 
още той.

Денис Депо, който е из-
пълнителен директор на 
Roland Berger, заяви: „Меж-
дународните бизнеси тряб-
ва да бъдат по-щателни и 

Това е жизненоважна част 
на китайския ангажимент 
за придвижване и разши-
ряване на китайската мо-
дернизация.

„Китайският път за со-
циалистическа модерниза-
ция е различен от запад-
ната модернизация, защо-
то той следва философия-
та за поставяне на наро-
да като най-важен в про-
цеса на развитието“, за-
яви Луо Джъхън, главен 
икономист в компания-
та за ценни книжа „Юе-
кай“. Дзя Жуосян, старши 

Пътят на Китай към общ просперитет вече е разглеждан 
като модел за развитие на света. След като завършва 
университет, Чи Дзиебо избира да се върне в род-
ния си край – град Цъси, провинция Джъдзян, за да 
участва в ревитализацията на селските райони. Такива 
като него – млади хора, които в последните 10 години 
избират да се върнат в малкия град, се стремят да 
създават повече възможности за повишаване доходите 
на съселяните си. Благодарение на техните усилия, по-
вече от 6000 местни фермери подобряват условията си 
на живот и развитието на бизнеса си.

и да предотвратим поляри-
зацията“, заяви той.

Според експерти, заси-
лените усилия на Китай 
за стремеж към общ прос-
перитет за всички ще по-
могне за увеличаване на 
вътрешното потребление, 
напредък на нов модел за 
развитие на „двойна цир-
кулация“. Това е принцип, 
в който вътрешният пазар 

прецизни, за да се възполз-
ват от възможните в синер-
гични индустрии с цел общ 
просперитет“.

Ключът за постигането 
на общ просперитет се крие 
в преодоляването на реги-
оналните разлики и нама-
ляване на разликите между 
богатите и бедните, както и 
стремеж за по-балансирано 
и координирано развитие. 
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Фигурални  
картини

Човешката фигура ка-
то предмет на китайската 
живопис се появява много 
преди други известни теми 
като пейзажа или изобра-
зяването на птици и цве-
тя. Целта зад фигуралните 
картини в древността била 
основно религиозна и по-
литическа. 

Археологически откри-
тия на рисунки върху коп-
рина, стенописи по гробни-
ци и пещери ни предоста-
вят поглед върху развитие-
то на фигуралната живопис 
още от периода Пролети и 
есени (722 – 481 г. пр. н. е.) 
до династиите Уей и Дзин 
(265–420).

Пейзажи
Много критици смятат 

пейзажите за върховата 
форма на китайската жи-
вопис. Отначало пейзажи-
те са фон, предоставящ ес-
тествена среда за развитие 
на сюжета във фигурални-
те картини. 

Един от най-ранните 
примери за това е „Ним-
фата от река Ло“ на Гу Кай-
джи (ок. 344 – 406). Ориги-
налът на тази картина ве-
че не съществува, но при 
династия Сун (960 – 1279) 
се създават копия, кои-
то днес може да видим в 

Уън Джънгмин  
Извор сред цъфнали 
праскови

Китайската живопис през по-голямата 
част от историята си се придържа 
към традицията и темите не са много 
разнообразни. Много основни теми в 
китайската картина възникват още в периода 
на древността. По-долу ще се запознаем с  
най-важните от тях.

Китайската живопис в древността (II част)

Дворцовия музей в Пекин 
и в галерия Freer във Ва-
шингтон, САЩ.

С началото на династия 
Тан (618 – 907) развитие-
то на пейзажната живопис 
не е голямо отчасти зара-
ди още по-голямото търсе-
не на будистки икони и от-
части, защото художниците 
от това време все още се 
борят с проблемите, свър-
зани с изобразяването на 

дълбочина и пространство. 
Но при династия Тан тези 
трудности са преодолени. 
Според по-късни критици 
и историци по това време 
се създават две школи по 
пейзажна живопис. 

Едната с представители 
Ли Съсюн (李思训, 653 – 718) 

и сина му Ли Джаодао (李
昭道, нач. на 8-и век), която 
се отличава с изключител-
но декоративния и педан-
тичен начин на рисуване, 
използвайки прецизна ли-
нейна техника, извлечена 
от по-ранни художници ка-
то Гу Кайджи и Джан Дзъ-
циен (около 550 – 604). Те 
често използват минерални 
цветове синьо и зелено за 
декорация, така че техният 

жанр на рисуване е извес-
тен като синьо-зелен пей-
заж (青绿山水). 

Другата школа, основа-
на от поета художник Уан 
Уей (王维, 701 – 761), се ха-
рактеризира с  монохромно 
мастило и развива по-спон-
танна техника, наречена 

„помо“ („счупено масти-
ло“), използвайки различ-
ни нюанси за разреждане 
на мастилото. 

Тези две школи по-къс-
но (при династията Мин) са 
наречени съответно Север-
на школа и Южна школа. 

Трябва да се отбележи, 
че наименованието не се 
основава на географски по-
соки или региони, а е ана-
логия с различните шко- 

ли на Чан будизма.
До късната династия 

Тан пейзажната живопис 
често въплъщава универ-
салния копнеж на култи-
вираните хора да избягат 
от ежедневния си свят, за 
да общуват с природата. С 
разпадането на династията 

концепцията за оттегляне 
към природата се превръ-
ща в основен тематичен 
фокус на поети и худож-
ници. 

Изправени пред прова-
ла на човешкия ред, про-
светените търсят постоян-
ство в естествения приро-
ден ред, оттегляйки се в 
планините, за да намерят 
убежище от хаоса на ди-
настичния крах.

Циу Ин  
Извор сред 
цъфнали праскови
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земята е покрита от праско-
вени цветчета. Когато той 
достига края на потока, на-
мира пещера. Отначало тя 
е много тясна, но след като 
успява да премине тунела, 
стига до входа на скрито се-
лище. Жителите на сели-
щето са изненадани да го 
видят, но са добри и дру-
желюбни към него. Те му 
обясняват, че предците им 
избягали на това място по 
време на размириците от 
династия Цин (221 – 206 г.  

пр. н. е.) и те самите не са 
напускали обиталището си 
и не са общували с други 
хора оттогава. Затова те не 
са чували нищо за послед-
валите промени и полити-
чески династии.

Рибарят е посрещнат 
топло и остава в селище-
то цяла седмица. Преди да 
си тръгне, той е предупре-
ден да не споделя за това, 
което му се е случило, с 
други хора. Въпреки това 
той отбелязва пътя си на 

обратно и по-късно разказ-
ва всичко. Неуспешно тър-
сят селището отново и от-
ново, но напразно.

След написването на 
тази творба изворът сред 
разцъфнали праскови се 
превръща в символ на съ-
вършения свят в сърцето 
на китайците. Историята 
вдъхновява много по-къс-
ни стихотворения, карти-
ни и музикални творби и 
се превръща в класически 
жанр на живописта.

Извор сред цъфнали 
праскови

„Записки за извора сред 
цъфналите праскови“ е про-
изведение на пейзажната 
лирика от Тао Юенмин (陶
渊明), написано през 421 г.  
за случайното откриване 
на ефирна утопия, къде-
то хората живеят съвърше-
но в хармония с природа-
та, без да знаят нищо за 
външния свят в продъл-
жение на векове.

Тао Юенмин живее във 
време на политическа нес-
табилност и национално ра-
зединение. Историята му 
описва как рибар случай-
но доплава до поток в гора 
изцяло от цъфтящи праско-
вени дървета, където дори 

Известни художници от древността
Гу Кайджи  

(顾恺之, ок. 344 – 406) 
е роден в Уси и е един от най-ранните известни ху-
дожници в Китай. Той е ексцентричен придворен, 
който е най-известен като художник на портрети 
и фигури и като поет. Той е останал в историята 
като първия художник, изобразил Вимала-кирти – 
будистки светец, който е много популярен в Китай.

Изкуството на Гу Кайджи е известно днес чрез 
копията на три копринени свитъка с картини: „Съ-
вети на придворната учителка“ (女史箴图), „Нимфа-
та от река Ло“ и „Мъдри и доброжелателни жени“ 
(列女仁智图). Гу Кайджи пише и три книги за тео-
рия на живописта: „За живописта“ (论画), „Въведе-
ние на известни картини от династиите Уей и Дзин“  
(魏晋胜流画赞), „Записки по рисуването на планина-
та Юнтай“ (画云台山记). Според него „душевността 
при рисуването на фигури се крие в очите“.

Джан Дзъциен 
(展子虔, края на 6-и век) 

е известен художник от окръг Янсин в днешна про-
винция Шандун. Той е държавен служител по вре-
ме на династия Суей и е талантлив и всестранно 
развит художник, чиито пейзажи са най-влиятелни-
те за времето си. Той дава принос към натуралис-
тичното изобразяване на перспективата на разстоя-
нието и измерението в пейзажната живопис. Смя-
та се, че картината „Пролетно пътуване“ (游春图) 
е автентична творба на Джан Дзъциен и най-ста-
рият екземпляр на китайска пейзажна живопис.

Галина Крумова

Гу Кайджи 
Нимфата от река 
Ло (фрагмент)

Гу Кайджи 
Нимфата от река 
Ло (фрагмент)

Джан Дзъциен
Пролетно пътуване



10 днесКитай
18 – 24.11.2022

ази година посетителите 
бяха повече от миналата, 
отбелязва в коментара си 
за голямото международ-
но събитие. 145 държави, 
региони и международ-

ни търговски организации, как-
то и предприятия от 127 държави 
участваха в тазгодишното между-
народно експо в Шанхай. Това е 
голямо увеличение, което отразява 
експоненциално нарастващата ро-
ля на Китай и китайската иконо-
мика за глобалните икономически 
и търговски процеси. Ще участват 
и цели 284 компании от известния 
списък Fortune 500 (500-те най-бо-
гати компании на сп. „Форчън“).

По време на изложението бяха 
показани стотици нови продукти, 
технологии, услуги и идеи, сред 
които високи технологии, земедел-
ски продукти, медицински и консу-
маторски изделия, модерни меди-
цински машини и различни индус-
триални произведения и не само. 
Тази година специален  акцент бе 
поставен върху изкуствения инте-
лект, а също и върху цяла подсек-
ция за технологии, които са свър-
зани със защита на природата и 
нисък въглероден отпечатък. Това 
отразява твърдия ангажимент на 
Китай, който, за разлика от дър-
жави, които много говорят за зе-
лени политики, но малко правят, 
си е поставил амбициозни задачи 
за въглеродна неутралност, които 
гони с бързи темпове и ефектив-
ност, признати по цял свят.

Всичко това като цяло влиза 
в съзвучие с мащабните заложе-
ни цели и планове на 14-ия петго-
дишен план на Китай за периода 
2021 – 2025, които ще изменят не 
само Китайската народна републи-
ка, но по същество и целия свят.

В духа на идеята на КНР  
за единно човечество

В духа на китайската идея и 
политика за „единно човечество“ 

в своите сфери от цял свят показ-
ват, че това нито е толкова лесно, 
нито е смислено и изгодно. Ду-
хът на свободната търговия и съ-
трудничество се оказват по-сил-
ни от духа на протекционизма и 
конфронтацията.

По-нататък в обзора на темата 
се посочва, че на фона на амери-
канските обвинения, че Китай е 
„затворен“, Международното из-
ложение за внос в Шанхай е яр-
ко доказателство, че не Китай е 
този, който е затворен. 

По-скоро тези, които говорят 
непрекъснато за санкции, протек-
ционизъм и „сдържане“, все пове-
че се ограждат от света със сте-
ни, изплашени от перспективата, 
че ще изгубят имагинерната си 
хегемония. За щастие, вратата на 
Китай не е затворена и страната 
непрекъснато демонстрира свое-
то желание за сътрудничество с 
всички по света, включително и 
със САЩ и Запада. Каквото и да 
говорят американските политици, 
фактът, че някои от най-големите 
и напредничави американски биз-
неси са на изложението в Шан-
хай, е показателен, че Америка и 
Китай могат да постигнат повече 
заедно, отколкото когато се „от-
делят“ или се ангажират с поли-
тика на „сдържане“.

Като говорим за свободна тър-
говия и обвиненията, че Китай е 
„затворен“, е добре да си припом-
ним, че докато Китай кани голе-
ми американски компании като 
„Тесла“ в страната си, правител-
ството на САЩ заплашва бизне-
сите да не инвестират в КНР и да 
не се опитват да печелят от нео-
бятния китайски пазар.

Именно такива инициативи ка-
то изложението в Шанхай са нуж-
ни днес, за да разберат всички 
страни, че търговията, партньор-
ството и приятелството са по-цен-
ни от конфронтацията и „студена-
та“ или „гореща“ война.

групи, за да сподели възможност-
ите на огромния си пазар“, под-
черта още китайският лидер Си 
Дзинпин.

Разбира се, това няма как да 
стане без формирането на серио-
зен, платежоспособен и устойчив 
вътрешен пазар на Китайската на-
родна република, поради което ки-
тайските власти в лицето на ККП 
и лидера Си Дзинпин работят уси-
лено за създаването на нови ме-
ханизми в сфери като търговия-
та, услугите и производството. По-
зитивното е, че всички китайски 
постижения се споделят със све-
та, което е в противовес с поли-
тиката на протекционизъм и не-
доверие, която се изразява от ня-
кои западни политици. Стана яс-
но, че Китай ще продължи свое-
то институционално отваряне към 
света във всеки аспект, за да на-
прави по-лесно бизнес сътрудни-
чеството, което е ключ към вза-
имния просперитет.

Въпреки всички политически 
и геополитически превратности, 
тази година в Шанхай се виж-
да, че когато човечеството рабо-
ти заедно и в дух на разбирател-
ство и уважение към взаимните 
интереси, постиженията и общи-
те ползи могат да бъдат несрав-
нимо по-големи, отколкото при 
играта с нулева сума и връщане-
то към менталността от Студе-
ната война. 

Фактически изложението в 
Шанхай служи като обединител-
но звено за бизнеса, науката и тър-
говията между 145 държави и сто-
тици фирми (само тази година, а 
по-нататък може би и за цялото 
човечество).

Вратата на Китай  
е отворена за всички по света

Да, някои западни политици 
говорят за „декуплиране“ (отделя-
не) на Европа и Америка от Ки-
тай, но стотици бизнеси, лидери 

и споделена човешка съдба, не е 
изненадващо, че на изложението 
ще бъдат видяни и уникални но-
ви иновации и продукти и на за-
падни компании, като Тесла, кои-
то ще покажат робота Tesla Bot за 
първи път или пък „Астра Зенека“, 
които ще покажат интересни неща 
в сферата на медицината или пък 
новозеландските млекопроизводи-
тели от Theland. Докато някои по-
литици на Запад говорят за про-
текционизъм, санкции и „сдържа-
не“, Китай, както е видно, събира 
научния, технологичен и икономи-
чески потенциал на цялото чове-
чество, а не само на своята собст-
вена нация, коментира Радио Ки-
тай за чужбина. Медията посоч-
ва официални данни, които показ-
ват, че за периода от началото на 
изложението през 2018 година до 
2021-ва, в резултат на мероприя-
тието са създадени 1500 нови про-
дукта, технологии и услуги, които 
са довели до оборот от 270 мили-
арда долара – колосална сума за 
едно изложение.

„Международното изложение 
за внос на Китай стана показате-
лен пример за новата парадигма 
на развитието на страната, плат-
форма за отваряне с висок стан-
дарт и публично добро за целия 
свят“, заяви китайския президент 
Си Дзинпин в обръщение към екс-
пото от 4. 11. 2022.

Ключовото тук е, че това из-
ложение показва отварянето на 
Китай към цялото човечество и 
света в името на общата споделе-
на съдба и то в ситуация, когато 
има тежка геополитическа кон-
фронтация и политика на „сдър-
жане“, инициирана от някои го-
леми западни държави. 

И докато отделни западни по-
литици говорят за „сдържане“ и 
конфронтация, в Шанхай атмос-
ферата е друга - на сътрудничест-
во, иновативност и заедност. „Ки-
тай ще работи с всички страни и 

СъВремие

Въпреки идеите на САЩ  
за “сдържане”, световният бизнес  
и наука се стичат в Шанхай

Т

От 5 до 10 ноември тази 
година в китайския град 
Шанхай се проведе Петото 
международно изложение 
за внос – ключово събитие, 
което всяка година събира 
все повече представители 
на бизнеса и не само. 
Експото от 2021 г. беше 
посетено от 100 държави 
и международни търговски 
организации, както и в по-
конкретен план от 400 000 
професионални посетители, 
които се регистрираха 
за него, съобщава Радио 
Китай за чужбина. При това 
става въпрос за епохата 
на COVID пандемията и 
все по-нарастващата 
глобална геополитическа 
конфронтация, които 
обаче не попречиха на това 
уникално мероприятие.
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„Тиенджоу-5“ се скачи  
с китайската космическа 
станция

Ново поколение 
ракета носител

еотдавна товар-
ният космиче-
ски кораб „Тиен-
джоу-5“ извърши 
бърза автономна 
среща и скачва-

не с „Тиенхъ“, основния мо-
дул на китайската космиче-
ска станция, само два часа 
след изстрелването. За пър-
ви път тайконавти посрещ-
наха товарен кораб в кос-
мическата станция.

След отделянето от раке-
тата-носител, „Тиенджоу-5“ 
навлезе в ниска околоземна 
орбита от 200 км, придви-
жи се на 393 километра до 
орбитата на космическата 
станция и осъществи скач-
ването чрез автономно на-
сочване на дълго и късо 
разстояние. Цялата опера-
ция по скачването бе съкра-
тена от предишните 6,5 ча-
са на 2 часа.

Преди време след като 
се отдели от орбиталната 
станция „Тиенгун“ „Тиен-
джоу-4“ започна контроли-
рано навлизане в земната 
атмосфера. Корабът изпъл-
ни планираните задачи, ус-
пешно се разкачи от косми-
ческата станция и започна 

Н

а 14-ото между-
народно изло-
жение за авиа-
ционни и кос-
мически техно-
логии в Джу-

хай, провинция Гуандун, бе 
представен модел на раз-
работена от Китай пило-
тирана ракета носител от 
ново поколение.  

Проектантите заявиха 
за  в. „Глобъл таймс“, че 
новата ракета носител е 
предназначена за изстрел-
ването на новото поколе-
ние пилотирани китайски 
космически кораби и спус-
каеми апарати за лунната 

повърхност, като акцентът 
е поставен върху високата 
надеждност и безопасност. 
В момента те завършват 
изследователския етап. 

От Китайската корпо-
рация за космически нау-
ки и технологии обясниха, 
че ракетата носител ще бъ-
де с три и половина степе-
ни,  височина от 90 метра, 
диаметър 5 метра и ще те-
жи около 2187 тона при из-
стрелване. Тя ще е с капа-
цитет за полезен товар от 
27 тона директно до лун-
ната трансферна орбита, 
или 70 тона до околозем-
ната орбита. 

Н

Надежда  
за китайските  
младежи  
с увреждания

ткритото през 
1908 г. учили-
ще за деца със 
специални нуж-
ди в Чанша е 
най-старото от 

този тип в Китай. То оси-
гурява предучилищна ре-
хабилитация, деветгодиш-
но задължително и средно 
професионално образова-
ние на деца със зрителни 
и слухови увреждания, ум-
ствена изостаналост и нару-
шения в развитието. Учили-
щето предостави на над 300 
подобни образователни ин-
ституции в страната резул-
татите си от различни про-
учвания, заяви за  агенция 
„Синхуа“ партийният секре-
тар на училището Ние Бин. 

През 2005 г. в това учи-
лище бе създадена арт тру-
па с името „Мечта за криле“ 
за музиканти, певци, тан-
цьори и други извънклас-
ни форми на обучение. Не-
гова цел е да насърчи всес-
транното развитие на уче-
ниците. Ръководителят й 
Дзън Лиюен е уверена, че 
дават възможност на деца-
та да подобрят физическата 

си координация, да се по-
чувстват по-уверени и удо-
влетворени от постижени-
ята си. Освен това им да-
ва възможност да покажат 
своя талант в светлините на 
прожекторите. Трупата има 
десетки награди от конкур-
си в страната и чужбина.

За танцьорите с увреде-
но зрение целият процес на 
обучение е голямо предиз-
викателство, особено в на-
чалото, обяснява танцовият 
ръководител Чън Лу. „За да 
усвоят прецизно движение-
то и позицията, учениците 
трябва да докоснат тялото 
на инструктора, след което 
да го имитират и да се оп-
итат да изградят мускулна 
памет след безброй повто-
рения. Те трябва също да 
настроят уши, за да разбе-
рат посоката на движение, 
докато променят конфигу-
рацията“, обяснява Чън Лу.

Ниен Ниен е 13-годишен 
танцьор от трупата. Зара-
ди тежкото му зрително ув-
реждане, преди той често 
изпада в депресии. Но през 
последните две години, от-
както танцува, нещата се 

О
променят. „Имам прияте-
ли в трупата“, разказва той. 
„Бавно усвоявам движения-
та, но инструкторите и дру-
гите членове на трупата не 
се отказаха от мен и про-
дължихме заедно. Те ме на-
сърчават, а аз давам най-до-
брото от себе си.“

Китай обръща голямо 
внимание на образование-
то на децата с увреждания. 
Във всеки окръг с населе-
ние повече от 300 000 души 
има училище за деца със 
специални нужди, а процен-
тът на записалите се за за-
дължителното образование 
в тях е над 95%, сочат дан-
ни на китайското минис-
терство на образованието.

По-рано тази година 

централното правителство 
представи план за действие 
с искане да се ускори ви-
сококачественото развитие 
на специалното образова-
ние през 14-ата петилетка 
(2021 – 2025). 

В него се изисква също 
процентът на записалите се 
за задължително образова-
ние деца с увреждания да 
достигне 97 до 2025 г.

Училището в Чанша 
предлага персонализира-
ни професионални курсо-
ве, за да подготви учени-
ците за бъдещото им ка-
риерно развитие, като мо-
ден дизайн за децата с ув-
реден слух, традиционен 
китайски масаж за тези 
с увредено зрение и по 

домашни услуги за умстве-
но изостаналите и тези с 
нарушения в развитието. 
„Това дава възможност на 
децата да са наясно пред-
варително с уменията, от 
които ще се нуждаят, за 
да упражняват определена 
професия“, обяснява учи-
телят Дзън Циенлан.

Ли Хайся споделя, че си-
нът й е много по-щастлив 
откакто посещава часове-
те по пекарство в училище-
то. „Синът ми обича да пе-
че. Той зарадва цялото се-
мейство на миналия праз-
ник Средата на есента със 
собственоръчно приготве-
ните от него изключително 
вкусни лунни сладкиши“, 
казва тя със задоволство.

самостоятелен полет, съоб-
щиха от агенцията в своя 
профил в WeChat. 

На 31 октомври Китай 
изстреля втория лаборато-
рен модул към национална-
та си космическа станция и 
тя придоби окончателната 
си Т-образна форма. 

В момента орбиталният 
комплекс се състои от базо-
вия модул „Тиенхъ“, двата 
лабораторни модули „Уън-
тиен“ и „Мънтиен“, както 
и от пилотирания косми-
чески кораб „Шънджоу-14“. 

Китайската космическа 
станция е разположена на 
височина от около 400 км. 

Предвижда се да работи по-
не десет години. Тя е пред-
назначена за трима души 
(до шестима при смяна на 
екипажа или пристигане на 
гостуващи мисии).

Масата на Т-образ-
ния комплекс, който има 
три възела за скачване и 
шлюз за излизане в откри-
тия Космос, е 66 тона. Обе-
мът на отсеците достига 110 
кубически метра. 

Очаква се орбитална-
та станция да започне да 
функционира напълно тази 
година. Китай обяви, че тя 
ще бъде достъпна за меж-
дународни проекти.
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Психиатър полага усилия за по-добрата 
информираност на населението  
за психичното здраве

а много хора обсе-
сивно-компулсив-
ното разтройство 
(ОКР), или натра-
пливата невроза, 
вероятно изглеж-

да относително безобидно 
състояние. Когато обаче чо-
век не е в състояние да му 
се противопостави, въпре-
ки че осъзнава ирационал-
ността нa мислите и дейст-
вията си, тогава се налага да 
се потърси лекарска помощ.

Всъщност почти всеки 
е преживявал някоя форма 
на натрапливост, например 
стискането на палци, но-
сенето на амулети, връща-
нето, за да се провери да-
ли е изключена ютията и 
т. н. Когато обаче обсесии-
те (натрапливите мисли) и 
компулсиите (натрапливи-
те действия) са чести, зае-
мат голяма част от време-
то, предизвикват прекале-
на тревожност, внасят за-
труднения в ежедневието, 
работата и взаимоотноше-
нията с околните, то то-
гава може да се говори за 
болестно състояние. Кога-
то, например, заради на-
трапливото опасение, че 
може да се зарази с няка-
къв вирус, човек прекарва 
много време в миенето на 
ръцете си.

В Китай от ОКР е за-
сегнато около 1,5% от на-
селението, но въздействи-
ето на това състояние бе 
разкрито при задълбоче-
но проучване през 2019 г. 
Според резултатите от него 
натрапливата невроза при-
чинява 33 милиарда юа-
на (4,78 милиарда щатски 

З
получат достъп до редов-
ни консултации с психо-
терапевт. В частните кли-
ники условията са по-до-
бри, но един сеанс стру-
ва хиляди юани, което не 
всеки може да си позво-
ли. Затова Центърът има 
планове за разработване-
то на онлайн платформа, 
която ще позволи на пове-
че хора да получат достъп 
до лечение. Те ще се въз-
ползват от натрупания по 
време на работата в Ухан 
полезен опит в предоста-
вянето на телефонни и ви-
део консултации.

Натоварването на шан-
хайския психиатър веро-
ятно ще се увеличи през 
следващите месеци, тъй 
като Шанхайският цен-
тър за психично здраве 
през юли получи задача-
та да работи задно с дру-
ги две клиники в Пекин и 
провинция Хунан за разви-
тието на грижите за пси-
хичното здраве в страната. 
Д-р Уан Джън, за когото 
това е добра новина, обяс-
ни, че ще отговарят за раз-
работването на съвремен-
ни медицински техники и 
справянето с най-трудни-
те психични заболявания. 
„Подобна инициатива ще 
позволи на Китай за едно 
десетилетие да се издигне 
до световно ниво в сфера-
та“, уверен е той.

Шанхайският психиа-
тър участва активно и в 
усилията за подготовка-
та на повече специалисти 
в областта на психично-
то здраве, за да се попъл-
ни сериозният недостиг в 
страната. В момента Ки-
тай разполага с над 50 000 
регистрирани психиатри, 
което е около 1,5 пъти по-
вече от преди 10 години, 
но това все още не е дос-
татъчно за една такава го-
ляма държава.

„Обществото все още 
не е добре осведомено и 
много хора не търсят про-
фесионална помощ зара-
ди съществуващите пред-
разсъдъци по отношение 
на психичните проблеми. 
Притеснен съм и от недос-
тига на здравни ресурси“, 
казва д-р Уан Джън.

Според проучвания 
16,6% от възрастните в 
страната са имали психич-
ни проблеми поне веднъж 
в живота, а над 80% от хо-
рата с депресия и тревож-
ност не са получили под-
ходящо лечение.

„Надявам се моята ра-
бота да помогне за пре-
дотвратяването на повече 
страдания. Би било чудес-
но, ако успеем да увели-
чим дела на хората, тър-
сещи професионално ле-
чение, от 20 на 50%“, каз-
ва д-р Уан Джън.

здрАВе

Ново иновативно лекарство 
срещу депресия 

долара) икономически за-
губи всяка година.

Уан Джън е замест-
ник-директор на Шанхай-
ския център за психично 
здраве и е наясно с това. 
През последните 20 годи-
ни той е посветил много 
от своето време и усилия 
за по-доброто разбиране на 
това състояние, което ме-
дицинската общност опре-
деля като „ракът на пси-
хичните заболявания“ за-
ради дългосрочната про-
гноза, ниския процент на 
пълно възстановяване и 
неизвестна категорична 
причина.

През последните някол-
ко години д-р Уан Джън, 
който е специализирал и 
в изследванията на тре-
вожни и посттравматич-
ни стресови разстрой-
ства, се фокусира върху из- 

следването на клинични-
те проучвания за лечебни-
те техники вместо теори-
ите за патогенезата.

Това изместване на фо-
куса се дължи отчасти на 
един пациент, който той ле-
кувал през 2014 г. „Пациен-
тът бе от Вътрешна Мон-
голия и започна разговора 
с думите, че нашата кли-
ника е последната му на-
дежда, тъй като няма ни-
какво подобрение след ле-
ченията в множество други 
здравни заведения в стра-
ната“, обяснява д-р Уан 
Джън в интервю за ”Чай-
на дейли”. „Споменаването 
на „последна надежда“ за 
мен като психиатър озна-
чаваше, че този човек по-
вече няма да потърси ле-
карска помощ и дори е въз-
можно да сложи край на 
живота си, ако отново не 

види никакво подобрение.“
Изследванията на еки-

па му върху техниките за 
лечение на ОКР довеждат 
до разработването на но-
во решение, което предста-
влява подобрена форма на 
хирургичните операции за 
дълбоко мозъчно стимули-
ране. За разлика от прак-
тикуваната в други страни 
конвенционална процеду-
ра, която включва използ-
ването на един електрод 
за стимулиране на опреде-
лена зона в мозъка, за да 
се регулират необичайни-
те импулси, д-р Уан Джън 
вярва, че неговото кли-
нично изпитване за едно-
временно стимулиране на 
две зони с един електрод е 
по-ефективно. „В момента 
сме в процес на клинич-
ни изпитвания. Ако успе-
ем, това ще е вълнуваща 
крачка напред, която мо-
же да пренапише насоки-
те за лечението на ОКР“, 
казва той. „Изследванията 
ме правят щастлив не са-
мо заради пробивите, но и 
защото важните открития 
могат да намалят болка-
та на хората. Това е чарът 
на научните изследвания.“

Управата на Шанхай 
на няколко пъти награж-
дава д-р Уан Джън за не-
прекъснатите му усилия. 
Той е носител и на нацио-
нална награда за изклю-
чителните усилия на еки-
па му по време на борбата 
с пандемията от COVID-19 
в Ухан, провинция Хубей, 
през 2020 г. 

За д-р Уан Джън е го-
лямо удовлетворение, ко-
гато вижда, че хората са 
все по-добре информирани 
за психичното здраве. Все 
още нерешен остава обаче 
проблемът с недостига на 
професионални терапевти.

В Шанхайския център 
за психично здраве, къде-
то работи той, пациентите 
често трябва да чакат меж-
ду три и шест месеца, за да 

Н
аскоро Държав-
ното управле-
ние на меди-
цинските про- 
дукти на Китай 
одобри за пус-

кане на пазара нов тип 
антидепресант, разрабо-
тен от китайския универ-
ситет „Йентай“. Таблет-
ките Толудесвенлаксин 
хидрохлорид са инова-
тивно лекарство на ки-
тайските учени с незави-
сими права върху инте-
лектуалната собственост 
за лечение на депресия, 
се посочва в документа 
за одобрение.

Тиен Дзинуей, профе-
сор в университета „Йе-
нтай“ и ръководител на 
изследователския екип, 
казва, че новото лекар-
ство има доказан ефект 
в облекчаването на депре-

сивните симптоми. Раз- 
работката му е продължи-
ла повече от 10 г. и е била 
съсредоточена върху прео-
доляването на недостатъ-
ците на най-често използ-
ваните антидепресанти.

Джан Хунйен, професор  
от Шеста болница на Пе- 

кинския университет, 
също посочва, че спо-
ред клиничните изпита-
ния, новото лекарство е 
в състояние да отговори 
на нуждите на пациенти-
те за облекчаване на тре-
вожност, умора и когни-
тивни разстройства.
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обЩеСтВо

иба в доматен сос, 
пържено пилешко 
с гъби, супа с яй-
ца и водорасли са 
част от менюто 
в столова за въз-

растни в пекинския район 
„Чаоян“, където никога не 
липсват посетители.

76-годишният Ли и жена 
му са сред редовните кли-
енти, които се хранят тук 
по три пъти на ден – за за-
куска, обяд и вечеря. „Хра-
ната е вкусна, вижте, из-
ядох всичко“, сочи с усмив-
ка възрастният мъж праз-
ната си чиния.

Г-жа Тан поръчва едно 
ястие с месо и две пост-
ни, за които плаща общо 16 
юана (около 4 лева). „Жи-
вея сама и не искам да гот-
вя. В моя жилищен ком-
плекс има столова за въз-
растни, която е на десетина 
минути пеша от дома ми. 
Освен това, така можем да 
разговаряме съседите все-
ки ден, докато се храним“, 
обяснява тя.

Освен столова, в жи-
лищния комплекс на г-жа 
Тан, се предлагат и дру-
ги услуги за възрастни хо-
ра. Един от служителите, 
които се занимават с това 
– г-н Фан, обяснява, че те 
включват дневни грижи и 
рехабилитационна терапия. 
„Разполагането на центъра 
в жилищния комплекс има 
за цел да улесни възрастни-
те в позната среда, така че 
те да могат да се възполз-
ват от необходимите им ус-
луги наистина в рамките 
на 15 минути“, добавя той.

Данни на Националната 
комисия по здравеопазва-
не показват, че в момента 
в Китай 90% от възрастни-
те живеят сами, 7% се въз-
ползват от услуги за грижа, 
предоставяни от местните 
общности, и едва 3% се на-
мират в домове за стари хо-
ра. „Затова акцентът на об-
служването на възрастни-
те хора ще бъде върху ус-
лугите за онези, които не 
живеят в домове, така че 
да се създаде „15-минутен 
кръг“ и да се улесни мак-
симално живота им без те 
да напускат жилищата си“, 
казва Уан Хайдун, дирек-
тор на отдел „Здравеопаз-
ване за възрастните“ към 
комисията.

Как да се изгради този 
кръг? В правителствен до-
кумент, озаглавен „Насоки 

Р

Сюин от град Пуян, про-
винция Хънан. Освен това 
в нейния квартал редовно 
се организират медицински 
прегледи на възрастни хо-
ра, а за Нова година всеки 
получава календар. „Чувст-
вам се наистина приятно 
и сърцето ми се стопля от 
грижата, която виждам“, 
добавя г-жа Джан.

Г-жа Дай от шанхайския 
район „Янпу“ е на 80 годи-
ни и рядко излиза от къ-
щи, тъй като се придвиж-
ва трудно. Но услугите, 
които осигуряват от мест-
ната общност, й създават 
удобства. 

„Всеки ден ми носят 
храната, често идват да ми 
мерят кръвното. Неотдавна 

Обслужване на възрастното население  
в рамките на 15 минути
Седмото национално преброяване на населението, което се проведе 
в края на 2020 г., установи, че броят на хората над 60 години 
в страната е 264 милиона, като показва тенденция към бързо 
нарастване. Според международните стандарти Китай ще навлезе 
скоро в средната степен на застаряващите общества.
Това поставя редици въпроси пред правителство, и най-вече този 
за обслужването на възрастните. Властите обявиха, че през 
2021 – 2025 г. трябва бъде създаден т. нар. кръг за обслужване на 
възрастното население в рамките на 15 минути и това обяснимо 
предизвика голям обществен отзвук и въпроси.

медицински услуги и со-
циално общуване, което е 
от полза за тяхното здра-
ве“, обяснява Ду Мин от 
националния Център за 
проучване на населението 
и неговото развитие. Към 
момента на много места в 
страната върви изгражда-
нето на „кръг за обслуж-
ване на възрастните хора 
в рамките на 15 минути“ 
и тази програма се радва 
на наистина топъл прием 
и позитивни оценки.

„Всеки над 80 години в 
нашия квартал може да по-
лучи надбавка към пенсия-
та от 200 юана всеки месец 
и специален бонус от 900 
юана за Деня на възрастни-
те хора“, казва г-жа Джан 

Заместник-министърът 
на гражданските дела Гао 
Сяобин заяви, че през пе-
риода 2021-2025 г. ще бъдат 
построени домове за въз-
растни хора на ниво квар-
тали и околии, като целта 
им е не само да обхванат 
грижите за стари хора, но 
да се превърнат и свърз-
ващо звено между търсе-
не и предлагане в сфера-
та. Според него, този мо-
дел ще бъде от полза за 
по-високата ефективност 
на услугите за възрастно-
то население.

А за функционирането 
на „кръга за предоставяне 
на услуги в рамките на 15 
минути“ са нужни не само 
добри съоръжения и разно-
образни услуги, по-важно 
е да има надеждни екипи. 

По предложение на 
Ду Мин, трябва активно 
да се насърчава дейност-
та на социални организа-
ции в градските и селски 
общности. 

„Те трябва да се пре-
върнат в звеното, свърз-
ващо правителството, па-
зара, общностите и семей-
ствата, тъй като функцио-
нират гъвкаво, способни 
са да разберат и отговорят 
на нуждите на възрастните 
хора и могат да им предос-
тавят по-адекватни услу-
ги. А правителството тряб-
ва да ги ръководи, подгот-
вя и подкрепя, създавайки 
благоприятна среда за об-
служването на възрастните 
хора в цялото общество“, 
обяснява Ду Мин.

платформата „Даю“ дава 
точната локация на старче-
ските домове в града, и все-
ки желаещ може да избере 
онзи, който му е най-удо-
бен. В Дзянсу някои домо-
ве определят степента за 
обслужване чрез оценка на 
способностите на възраст-
ните хора.

Мнозина възрастни спо-
делят, че грижите за тях 
стават все по-разнообраз-
ни и действително се из-
вършват в рамките на око-
ло 15 минути, което е го-
лямо удобство. Разбира се, 
все още съществува неща, 
които могат да се подобря-
ват. „Надявам се квартал-
ните общности да ни пре-
доставят повече места за 

за подобряване на работата, 
свързана с възрастното на-
селение“, се определят кон-
кретни изисквания за услу-
гите, предоставяни в домо-
вете за възрастни и в жи-
лищните общности. 

В тях се посочва, че до 
2025 година трябва да бъ-
де завършено изграждане-
то на „кръг за обслужва-
не на възрастни в рамки-
те на 15 минути“, като фо-
кусът е върху подобряване 
на грижата за хората в жи-
лищните райони в градове-
те и в селата.  

„Този модел позволя-
ва на възрастните хора 
да продължат да останат 
в своите домове, като съ-
щевременно се разнообра-
зи техния живот, осигури 
им се удобен достъп до 

ми направиха ремонт в 
спалнята, тоалетна и кух-
нята, инсталираха дръжки 
и паник бутон на места-
та, които често използвам. 
Много е удобно“, споделя 
възрастната жена.   

В рамките на цяла-
та страна непрекъснато 
се усъвършенстват съоръ-
женията и услугите, свър-
зани с възрастното насе-
ление. В Чунцин, онлайн 

отдих и забавления, къде-
то можем да общуваме“, 
казва 78-годишният Джан 
Шъмин, който живее сам. 
А по мнението на 65-го-
дишния Дзън Синшън има 
и други нерешени пробле-
ми. „Храната, която ни да-
ват не е винаги съобразена 
с основните болести, кои-
то някои имат, като високо 
кръвно или диабет“, обяс-
нява той.
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културА

ато студент, а от 
скоро и препо-
даващ китайски 
език в начално 
училище, е обяс-
ним интересът 

ми към задълбочено изу-
чаване на китайската култу-
ра, народопсихология и ки-
тайските виждания и разби-
рания за света. Един аспект 
от тази всеобхватна област 
съм се опитал да представя 
в настоящия доклад. 

Всяка нация има свои 
собствени традиции и оби-
чаи. Също като традици-
ите и обичаите, цветове-
те биват възприемани по 
различен начин от различ-
ните народи. Всеки от нас 
има любим цвят, чийто из-
бор е тясно свързан със зна-
чението, което културите 
ни им придават. Цветовете 
са мощно комуникационно 
средство. Те могат да бъдат 
използвани за сигнализира-
не на действия, въздействие 
върху настроението и дори 
върху физиологичните ре-
акции. Определени цветове 
въздействат на нашия орга-
низъм по различни начи-
ни, като някои от тях во-
дят до повишаване на кръв-
ното налягане, засилен ме-
таболизъм и претоварване 
на зрението. 

Цветовете в червения 
спектър, които са извест-
ни като топли цветове (чер-
вено, оранжево и жълто), 
провокират емоции, вари-
ращи от чувство за топли-
на и уют до чувство на яр-
ост и агресия. От другата 
страна стоят цветовете от 
синия спектър, известни ка-
то студени цветове (зелено, 
синьо и лилаво), които чес-
то биват дефинирани ка-
то успокояващи, но също 
така могат да предизвикат 
чувство на тъга или без-
различие. 

Съществува силен кон-
траст между възприемането 
на цветовете от китайците 
и българите. В доклада си 
обръщам особено внима-
ние на контрастните разби-
рания за белия, зеления и 
червения цвят – цветовете 
на нашия български флаг. 
Единият от тях, червеният, 
е национален цвят на Ки-
тай. Прекаленото използва-
не на червения цвят в По-
днебесната започва още по 
време на династия Мин. В 
Древен Китай само високо-
поставените представители 
на обществото са носели 

К

Доклад, изнесен на 9-ата международна  
научна конференция на тема 
„Дипломатически, икономически и културни 
отношения между Китай и страните от 
Централна и Източна Европа“,  
14 – 15 октомври 2022 г., Велико Търново

Цветовете в Китай – силен контраст 
между разбиранията, символиката и 
възприемането от българи и китайци

че използването прекале-
но много на червеното мо-
же да предизвика обратен 
ефект и да доведе до не-
щастие заради дисбаланса, 
който предизвиква. В Ан-
тичен Китай дори е било 
забранено да се използва 
червен цвят при определе-
ни поводи и събития. Цве-
товете заемат своята значи-
ма роля дори и в Пекин-
ската опера, като съответ-
но червената маска играе 
ролята на протагонист, а 
бялата на антагонист.

Освен че бялото сим-
волизира смърт, той често 
се използва и за обознача-
ване на неуспех или лип-
са на интерес, като напри-
мер загуба на време или 
енергия. От друга страна, 
с нарастването на контак- 
тите между Китай и дру-
ги страни, западното зна-
чение на бялото, което ре-
презентира чистота и кра-
сота, също е било възпри-
ето от китайците. Не е из-
ненадващо, че много моми-
чета избират сватби в запа-
ден стил и носят бели сват-
бени рокли. Но за да спа-
зят традицията, те носят бя-
ла сватбена рокля на цере-
монията при подписване на 
брака и червена рокля за 

му дроб и ще се прояви на 
лицето му. Може би от тук 
произлиза и поговорката 
„Позеленял от яд“.

По време на проучване-
то си открих нещо, което 
също е изключително ин-
тересно. Цветовете са свър-
зани и с петте елемента – 
огън, земя, вода, метал и 
дърво. При избора на цве-
тове китайците разчитат на 
хармоничното използване 
на петте елемента и техния 
кръговрат. Всеки от петте 
основни елемента има свои 
собствени цветове, които 

дрехи в червен цвят. В ки-
тайската култура червени-
ят цвят винаги е бил въз-
приеман като цвят, предве-
щаващ добро. Това се дъл-
жи на факта, че китайци-
те вярват, че той има си-
лата да прогонва злите ду-
хове. Оттам идва и идея-
та за червените украси по 
време на новогодишните 
китайски празници, чиято 
цел е да се изплаши ми-
тологичното чудовище 年, 
Ниен (Година), а за пода-
ръци се разменят черве-
ни пликове с пари. Но съ-
ществува и разбирането, 

носели зелено. Освен то-
ва още по времето на ди-
настията Източна Хан (25 
– 220 г. пр. н. е.) правител-
ството постановило, че мъ-
жете трябва да носят зе-
лени забрадки или шапки, 
ако изпращат жените от се-
мейството си да работят ка-
то блудници. Сега зелената 
шапка означава, че някой 
е извършил акт на нелоял-
ност към партньора си, на-
пример изневяра. 

Какво става лицето ви, 
когато сте ядосани? Може 
да кажете, че е червено, 

но аз вместо това ведна-
га бих казал нещо, което 
едва ли очаквате – зелено. 
Защо обаче е зелено, а не 
червено? 

Някои древни китайци 
са вярвали, че черният дроб 
е зелен, защото е важен ор-
ган, който осигурява на хо-
рата жизненост, точно как-
то дърветата и тревата. А 
емоциите на хората и телес-
ните органи имат изключи-
телно силна и важна връз-
ка. Ако човек е ядосан, то-
ва ще навреди на черния 

приема, където получават 
благословия от гостите си.

В китайската култура зе-
леният цвят има много ин-
тересно тълкуване. За него 
само ще отбележа два мно-
го интересни факта. „Зеле-
ната шапка“ ( 绿帽子) е сим-
вол на зла участ. За чер-
вения цвят казахме, че в 
древен Китай само висо-
копоставените представи-
тели на обществото са но-
сели дрехи в червено и ли-
лаво. Тези с невероятно ни-
сък ранг в обществото са 

заедно с елемента генери-
рат и разпространяват енер-
гия. Те са, както следва:
 Дърво – синьо, зелено
 Огън – червено
 Земя – жълто
 Метал – бяло, бежово, 
  сребърно
 Вода – тъмносиньо,
  черно

Теодор вълев,  
4-ти курс, специалност 

„Приложна лингвистика – 
английски и китайски език“ 

във вТ университет  
„св. св. Кирил и методий“

В Пекинската 
опера 
червената 
маска играе 
ролята на 
протагонист, 
а бялата на 
антагонист

Червената украса е задължетелна 
по време на новогодишните 
китайски празници

Цветовете в Китай са свързани с петте основни 
елемента – огън, земя, вода, метал и дърво
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Използвани са материали  
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Дин Лижън стана претендент  
за световната шахматна титла
Китайският 
гросмайстор  
ще влезе в 
историята, ако  
се изкачи на 
планетарния връх

Д
ин Лижън ще 
замени действа- 
щия световен  
шампион Маг- 
нус Карлсен и 
официално е обя- 

вен за претендент за пла-
нетарната титла, потвър-
ди пресслужбата на Меж-
дународната федерация по 
шахмат (ФИДЕ). В двубоя 
за короната догодина един 
срещу друг ще се изправят 
китайският гросмайстор и 
победителят от турнира на 
претендентите Ян Непом-
няшчи от Русия. Карлсен 
обяви през юли намерение-
то си да се откаже от учас-
тие в мача, като още тога-
ва за най-вероятен негов за-
местник бе сочен Лижън. 
Китаецът завърши с поло-
вин точка по-малко от Не-
помняшчи на турнира на 
претендентите. „Гросмай-
стор Дин Лижън получи 
официално покана за учас-
тие в мача през 2023 годи-
на, след като действащият 
шампион Магнус Карлсен 
потвърди писмено за отка-
за си от право на участие 
и защита на титлата“, съ-
общиха от ФИДЕ.

32-годишният Непом-
няшчи е шампион на Ев-
ропа от 2010 г. и световен 
първенец отборно с Русия 
за 2013 и 2019 г. Лижън 
пък е победител в Grand 
Chess Tour за 2019 и три-
кратен първенец на Китай. 
През ноември 2108 годи-
на той подобри легендар-
ния рекорд на Михаил Тал 
за най-много поредни пар-
тии без загуба. Съветският 
гросмайстор постига вър-
ховата си серия от 95 (46 
победи и 49 ремита) в пе-
риода от 1973 – 1974 г., ко-
гато е 37-годишен, а Дин 
подобри постижението му 
едва на 26 години.

Рекордът китайският 
вундеркинд постави на тур-
нира „Шънджън Мастърс“ 
в родината си, в който 
след четири кръга шести-
ма гросмайстори имаха пъ-
лен паритет след общо 12 
ремита. Равенството меж-
ду Дин и Аниш Гири (Хо-
ландия) в I кръг се оказа 
под № 100 в поредицата на 
китаеца, който от близо 14 
месеца имаше 28 победи и 
71 ремита и вече бе в серия 
от 99 партии без пораже-
ние. По ирония на съдба-
та именно Гири е послед-
ният шахматист, от когото 
Лижън загуби.

Така китаецът се добли- 

жи и до неофициалния ре-
корд от 110 партии без загу-
ба, стоящ под условие сре-
щу името на Сергей Тивя-
ков. Твърди се, че русна-
кът е постигнал тази серия 
в периода 2004 – 2005 г., но 
не всички от неговите пар-
тии фигурират в официал-
ната база данни на ФИДЕ. 
Аналогичен е случаят със 
сънародника му Лев Пса-
хис, който в края на 90-те 
години на миналия век е 
изброил 120 свои партии 
без поражение, но също без 
официално потвърждение.

Дин Лижън е роден 
на 24 октомври 1992 г. в 
град Уънджоу, През януари  
2004 г. той започва с рей-
тинг от 2230 ЕЛО точ-
ки. Китайският шахма-
тист бързо се изкачва в 
световната ранглиста, ка-
то до ноември 2010 г. пре-
минава границата от 2600,  
а до октомври 2012 г. сти-
га до 2700 ЕЛО.

През август 2015 г. Ли- 
жън става вторият ки-
тайски шахматист, който 
влиза в топ 10 на ранглис-
та на ФИДЕ, а най-високо-
то място до, което дости-
га, е седмо, когато негово-
то ЕЛО вече е 2782. През 
юли 2016 г. за кратък пери-
од той е най-високопоставе-
ният играч на блиц шахмат.

Дин Лижън остава вто-
ри след оспорвани мачове 
за титлата на световните 
първенства по шах за де-
ца до 10- и 12-годишна въз-
раст, проведени в Ираклио, 
Гърция, през 2002 и 2004 
година. През 2012 г. на 
планетарния шампионат 
по шах за младежи Лижън 
завършва на трето място, 
на половин точка зад Ри-
чърд Рапорд и крайния по-
бедител Александър Ипа-
тов. През същата година 

остава втори на турнира 
Спайс Къп, само на поло-
вин точка зад победителя 
Максим Вашие-Лаграв и 
на половин точка пред Уе-
сли Со. Февруари 2014 г. 
Дин завършва на четвър-
то място на турнира Рей-
кявик Опън, на половин 
точка зад лидерите Павел 
Елянов и Уесли Со.

Най-добрите турнир-
ни представяния на Дин 
Лижън са на световноиз-
вестните серии във Вайк ан 
Зее през 2015 и 2016 г. На 
състезанието през 2015 г.  
той постига резултат от 
8.5 точки, след 13 изигра-
ни партии. С този си резул-
тат той дели второто мяс-
то с Аниш Гири, Уесли 
Со и Максим Вашие-Ла-
грав, които са само на по-
ловин точка зад победите-
ля Магнус Карлсен. Това 
постижение го изкачва в 
Топ 20 на ранглиста на ФИ-
ДЕ, като го прави втори-
ят най-добър шахматист в 
Азия след легендарния ин-
диец Вишванатан Ананд. 
На турнира през 2016 г. 
Дин Лижън отново дели 
второто място, но този път 
само с Фабиано Каруана. 
Победител отново е Магнус 
Карлсен.

Лижън е трикратен на-
ционален шампион по шах 
на Китай (2009, 2011, 2012) 
и два пъти представлява 
страната си на шахматни 
олимпиади, печелейки от-
борно златото и бронзов 
медал в индивидуална-
та надпревара през 2014 г.  
През 2015 г. печели златен 
медал с тима на Китай, а 
индивидуалното му пред-
ставяне му отрежда сребро-
то на „световния отборен 
шампионат“. 

През септември 2017 г. 
Дин Лижън става първият 

китайски шахматист, кой-
то се класира в турнира на 
кандидатите за световна-
та титла, като побеждава 
Уесли Со на полуфинал за 
Световната купа по шах. 
На финала той е победен 
само в бързите двубои от 
Левон Аронян. В турнира 
на кандидатите завършва 
непобеден на четвърто мяс-
то от осем шахматисти.

Неприятен момент в ка-
риерата на Дин Лижън на-
стъпва на 31 май 2018 г., 
когато е ранен при ката-
строфа с велосипед в Нор-
вегия. Налага се талантли-
вият шахматист да се под-
ложи на операция и на два-
та крака. Травмата го из-
важда от строя до края на 
годината.

Следва период на фи-
зическо възстановяване. 
Дин Лижън получава мно-
го важна подкрепа от ки-
тайската шахматна феде-
рация, която му осигурява 
всички условия да не губи 
форма. През август 2019 г. 
той печели Купата на Синк- 
фийлд с 2 победи и 9 равен-
ства, побеждавайки дейст-
ващия световен шампион 
Магнус Карлсен в плейофи-
те. През октомври съща-
та година Дин се класира 
за Турнира на кандидатите 
2020 – 2021 г., като завър-
ши на второ място в Све-
товната купа за втори по-
реден път. Китайската шах-
матна федерация организи-
ра три турнира с различен 
рейтинг в кратък срок, за 
да позволи Дин Лижън да 
се класира за мача на пре-
тендентите. Така 30-годиш-
ният гросмайстор получава 
възможност да стане пър-
вият китаец световен шам-
пион по шахмат.

30-годишният Дин Лижън може да стане първият китайски шахматист световен шампион
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Началото на 
зимата
В Североизточен 
Китай имат 
обичай да ядат 
кнедли по повод 
на настъпването 
на Лидун – 19-ия 
от 24-те слънчеви 
термина, който се 
смята за началото 
на зимата по 
китайския лунен 
календар. Тази 
година Лидун 
се падна на 7 
ноември. 

кАлейдоСкоп

за 1 месец 2 лв.

за 3 месеца 6 лв.

за 6 месеца 12 лв.

за 12 месеца 24 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
София, ул. позитано 20А 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2023 г.
Каталожен № 381

Световната интернет конференция в Уджън
Изложение, озаглавено „Светлината на интернет“, се 
проведе като част от Световната интернет конференция 
в Уджън, провинция Джъдзян, привличайки повече от 400 
компании и институции от над 40 държави и региони.

Снимка Синхуа

Снимка Синхуа

Н

Инициатива 
за опазване на 
миграционните 
пътища на птиците

а форум по вре-
ме на 14-ата 
среща на Кон-
ференцията на 
договарящите 
се страни по 

Рамсарската конвенция за 
влажните зони беше обя-
вена инициатива за защи-
та на миграционните пъ-
тища на птици в Китай, 
която призовава за при-
оритизиране на защита-
та на влажните зони по 
маршрутите за миграция.

Конференцията, извест-
на като COP14, се проведе 
в Ухан, провинция Хубей, 
и в Женева, Швейцария.

Четири от деветте ос-
новни миграционни пъ-
тища на птици в света 

минават през Китай. 
За да ги защити, Ки-

тай е изградил повече от 
2200 природни резервата 
във влажни зони и голям 
брой общности за опаз-
ване на влажните зони, 
покриващи почти всички 
ключови възли на мигра-
ционните пътища, според 
Националната админи-
страция по горите и па-
сищата.

Броят на гребенестите 
ибиси се е увеличил от 7 
през 1981 г. до повече от 
6000 днес. Броят на източ-
ните щъркели е нараснал 
от 3000 през 90-те години 
на миналия век до близо 
10 000, съобщиха от адми-
нистрацията.

очти век след на-
чалото на архео-
логическите раз-
копки в Инсю в 
Аниан, провин-
ция Хънан, нови 

плодотворни открития по-
магат за декодирането на 
ранните етапи на китайска-
та цивилизация.

Находището на 3300 го-
дини е най-известно с изящ-
ните церемониални брон-
зови изделия и надписи-
те върху оракулски кос-
ти – най-старата известна 
китайска писмена систе-
ма. Еволюцията на знаци-
те, изписани върху кости-
те, също се разглежда ка-
то индикация за непрекъс-
натата линия на китайска-
та цивилизация.

Наскоро бяха намерени 
нови надписи, издълбани 

П

Нови открития помагат при 
декодиране на ранните етапи 
на китайската цивилизация

главно върху черупки на 
костенурки и волски кости 
за гадаене, които докумен-
тират всекидневието в тази 
епоха. От тях става ясно, че 
в Инсю е била столицата на 

късната династия Шан (око-
ло 16 – 11-и век пр. н. е.).  
В намерените надписи сто-
лицата е възхвалявана под 
името Дайшан или „вели-
кия метрополис на Шан“.

опадналите в за-
дръствания шо-
фьорите, по, чес-
то искат да се из-
дигнат във въз-
духа и заобико-

лят задръстванията. Това е 
все по-близо до реалността.

В края на октомври ки-
тайската компания Xpeng 
Aeroht представи прототип 
на летящ автомобил, който 
изглежда съвсем нормално, 
с изключение на сгъваема 
система от осем двигателя, 
монтирана отгоре, която му 
позволява да лети.

Наречен от компанията 
X3, това е първото в света 
електрическо превозно сред-
ство с вертикално излита-
не и кацане, известно ка-
то eVTOL, което скоро ще 
може пътува по пътища и 
да излита, за да избегне за-
дръстванията.

П
Превозните средства  
на утрешния ден 

В режим на шофира-
не X3 е сравним с конвен-
ционалните автомобили 
по отношение на функцио-
налност и размери, според 
производителя. По време 

на полет той се управлява 
с помощта на волан и де-
сен скоростен лост. Той е 
оборудван с резервна сис-
тема с два двигателя, за да 
се гарантира безопасността.


